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Dávam do povedomia zapojenie sa našej MŠ Veľký Klíž do tanečnej súťaže SCHOOL DANCE 

2015. Podmienkou bola registrácia MŠ a natočenie súťažného videa jedného, najviac však troch 
videí v rozsahu troch minút a zvoliť si kategóriu MOVIE DANCE alebo LOCAL DANCE samozrejme 
v kategórii amatéri. Naše súťažné videá majú názvy: Vtedy na Západe (na snímke), Tanec pre Ivana 
a Nasťu a Ľúbime ťa mamička. Tanečné videá boli natáčané v Starom Klíži u pána Reháka, ktorý 
nám podal pomocnú ruku a poskytol priestory 
k natáčaniu. Všetci, ktorí chcete podporiť našu 
materskú školu máte k tomu príležitosť a mož-
nosť dať hlas našim deťom. Prvé kolo hlasovania 
začína od 7.mája 2015 na stránke www.scho-
oldance.sk. Za každý hlas ĎAKUJEME!

Darina Halmová
riaditeľka MŠ

BLAHOŽELANIE 
K NARODENINÁM

V tomto mesiaci oslávil náš pán dekan 
narodeniny a iste ste mu mnohí z vás zabla-
hoželali. Aj prostredníctvom tohto časopi-
su chceme zaželať oslávencovi veľa zdravia 
a na podnet niektorých čitateľov uverejniť 
vinš, ktorý odznel v kostole v Ješkovej Vsi.

Vážený dôstojný otče, 
chceme Vám zaželať všetko najlepšie 

k Vášmu sviatku a poďakovať sa Vám. Ďa-
kujeme Vám za to, že tak ako každá kvapka 
krvi, ktorú Ježiš prelial za nás, aby nás vy-
kúpil, každé Vaše slovo pri nedeľnej kázni 
nás posúva bližšie k Ježišovi. Ďakujeme Vám 
za to, že tak ako mŕtve telo Ježiša vložili 
do lona Panny Márie, Vy nás v modlitbách 
vkladáte do rúk našej nebeskej Matky. Tak, 
ako Ježiš vstal z mŕtvych, aby zažiarila jeho 
láska k nám, Vy ste pre nás zrkadlom, ktoré 
odráža túto lásku k svojim veriacim. Želáme 
Vám veľa sily od ukrižovaného Krista, vkla-
dáme Vás do rúk Panny Márie, aby si Vás 
privinula k sebe ako svojho syna.  Želajme si, 
tak ako sa každú nedeľu stretávame v Božom 
chráme, aby sme sa raz všetci stretli v nebi 
s osláveným Kristom.

 Mgr. Valná

■ Tohtoročné Veľkonočné sviatky okrem iného ozvláštnila návšteva mladých požiarničiek. 
Prišli k Božiemu hrobu v našom farskom kostole, kde sa poklonili a zároveň zisťovali súvislosti 
s tradíciou stráženia Božieho hrobu  (viac na strane č.3).

Mesačník občanov Veľkého Klíža číslo 4. rok 2015 ročník XX.

SVETLO DUCHA 
SVÄTÉHO

Zo Svätého písma sa dozvedáme o Duchu 
Svätom. Pôsobil v období Starého zákona 
i v období Nového zákona. Jeho dielom boli 
viditeľné premeny. Najvýraznejšie sa prejavil 
na Turíce, keď zostúpil na apoštolov v podobe 
ohnivých jazykov. Ako oheň svojím svetlom 
prežaruje tmu, tak aj Duch Svätý osvecuje 
svojím svetlom nás ľudí, javy i udalosti nášho 
života.

Pre lepšie pochopenie toho, akú premenu 
spôsobil Duch Svätý v živote apoštolov, pri-
pomeňme si ich strach. Ako sa báli, že aj ich 
postihne rovnaký údel ako ich Učiteľa Ježiša 
Krista. Preto sa zamkli. Keďže strach dokáže 
zlomiť psychiku človeka, môžeme si predstaviť, 
ako premýšľali. Či nevsadili na falošnú kartu, 
keď všetko opustili a s dôverou šli za Pánom 
Ježišom. Možno si začali navzájom vyčítať, 
kto koho zviedol za takým slávnym Majstrom, 
ktorý tak neslávne skončil.

No uprostred strachu a výčitiek sa zrazu 
medzi nimi zjaví vzkriesený Ježiš Kristus. Po-
zdraví ich: ,,Pokoj vám!“ A vzápätí im prináša 
prvý dar po svojom zmŕtvychvstaní: ,,Prijmite 
Ducha Svätého!“ Bol to dar, ktorý ich naplnil 
novou nádejou. Neskôr budú jednomyseľne 
zotrvávať na modlitbách a očakávať rozmno-
ženie tohto daru.

Dočkali sa na Turíce. Duch Svätý zostú-
pil na apoštolov a naplnil ich svojimi darmi. 
Vo svetle Ducha Svätého sa apoštoli celkom 
zmenili. Zbavili sa všetkého strachu. Prestali sa 
báť cudzincov, ktorí sa na sviatky zhromaždili 
v Jeruzaleme. Vo svetle Ducha Svätého si všetci 
začali rozumieť a spoločne objavovať, kde je 
Ježiš Kristus, čo je jeho evanjelium. Osobitne 

(Pokračovanie na str. č. 2)

Kresba: Ivana Hlavačková

Foto - Naďa Bujnová
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KEĎ SA PRÁCA STÁVA ZMYSLOM ŽIVOTA
Stupeň kultúry je skoro vždy závislý od lásky k práci. Práca je najlepší prostriedok na to, aby 

sme milovali život.
E. Renan

Kultúra, v ktorej žijeme a všetko, čo nás obklopuje, je dielom človeka. Všetko je ovocím práce. 
Napokon aj Stvoriteľ nám vydal príkaz, aby sme si prácou podmanili zem, urobili ju úrodnou a stali 
sa jej pánom. Spoločenský vývoj ukazuje, že vláda človeka nad prírodou ustavične rastie a že človek 
čoraz lepšie využíva silu prírody. Človek by nemal zaháľať.

Jar už dorazila v plnej paráde, a tá priniesla radosť z prebúdzajúcej sa prírody. Naše záhradky 
a skalky zdobia svojou krásou snežienky, krokusy, fialky, narcisky - prví poslovia jari. Poniektorí 
záhradkári až s akousi nedočkavosťou vyťahujú motyky, rýle, hrable, aby svoje záhrady premenili 
na úhľadné zeleninové hriadky a pestrofarebné kvetinové záhony.

Čo zaseješ, to budeš žať. Možno sa niekomu toto staré porekadlo našich otcov vidí ošúchané, 
akoby patrilo do starého železa. Dnes, takisto ako včera i ako zajtra, je rovnako platné, vždy nám 
pripomína to, čo je základom pre našu spoločnosť. Tretina nášho života plynie v práci. Čas po práci 
trávi každý podľa svojho. Niekto sa „hrabe“ v zemi, druhý sa venuje svojim koníčkom, a sú aj takí, ktorí 
len leňošia. Lenivosť premôžeme a zničíme jedine prácou. Hovorí sa, že vyžobraného chleba nebýva 
veľký kus a ukradnutý je horký, nechutný a škodlivý. Najspokojnejšie a najchutnejšie sa zje chlieb, 
ktorý ti do domu priniesla práca. Šaty sa užívaním derú, ale schopnosti, talent a nadanie, ktoré sme 
dostali do vienka, len práca môže rozvíjať, zveľaďovať a zdokonaliť. Práca je používanie prostried-
kov na dosiahnutie cieľa. Život, zdravie, kus chleba v ruke, strecha nad hlavou, silné ruky, správny 
úsudok a citlivé srdce - to sú prostriedky k vysnívanému cieľu. Založené ruky a nečinné pozeranie 
na svet, spoliehanie sa na iného a odkladanie práce na zajtrajšok je hriech proti vlastnému šťastiu. 
Pohľad na robotníka unaveného, spoteného, ale pritom vždy vyrovnaného a usmiateho dokazuje, 
že pristupuje k svojej práci poctivo, nezištne, statočne a svedomito. Kto usilovne pracuje, vždy nájde 
vedľa seba niekoho, kto mu dodáva chuť a vysloví svoje uznanie. Človeku, ktorý vykonáva svoje 
povolanie, po ktorom túžil, ktorému je práca zmyslom života, prináša mu pocit uspokojenia a šťastia.

Pracovitosť ľudu, ochota a chuť, to sú hodnoty, pomocou ktorých možno stavať peknú prítom-
nosť a bohatú budúcnosť.

Anna Kňazeová

Táto veverička nevyšla z lesa, ale zo šikovných rúk riaditeľky MŠ Dariny 
Halmovej. Pretože už tretí rok vydáva pre interné potreby školský časopis 
VEVERIČKA. V tomto školskom roku to bolo druhé číslo. Píše v ňom o akciá ch, 
na ktorých sa škôlkari zúčastnili od januára do marca 2015, ale i o tých, ktoré 
ich čakajú v najbližšej budúcnosti.

Riaditeľka MŠ sa snaží navrhovať aktivity pre škôlkarov tak, aby to boli 
zážitkové aktivity. V januári deti chceli sne-
huliaka stavať, ale sniežik im však nechcel 
padať. Keďže Pani Zima „nebola na zimu 
pripravená“... sniežik nedodala, zasnežilo 
v triede. Deti sa zmenili na snehuliačikov 
a v triede mali riadne snehuliacke preteky. Lyžovali sa, sánkovali a šmýkali 
sa dolu brehom. Deti si naozaj užili a spomienky na zaujímavo prežitý deň 
im určite dlho zostanú v pamäti. Deti kŕmili lesné zvieratká, zúčastnili sa 
páračiek, hudobno–výchovného koncertu, zorganizovali si Šmoulovský kar-
neval i fašiangový sprievod masiek dedinou. Do MŠ zavítala aj MIA – Miriam 
Králová so svojim interaktívnym koncertom, kde sa deti aj učili a aj zabávali 
spolu s rodičmi. Deti sa dostali aj do rozprávky, a na pamiatku si odniesli 

domov diplom, knihu Čarovná rozprávka, čarovný oriešok a užili si spoločne 
strávené chvíle s novými kamarátmi z Ješkovej Vsi a Klátovej Novej Vsi. Taktiež 
si uctili Marec – mesiac knihy netradičnou akciou. Čítaním rozprávok v MŠ 
rodičmi, ktorým to pracovné povinnosti dovolili. Na ranné čítanie sa tešili 
plné očakávania, akú rozprávku si vypočujú a ktorá mamina bude čítať.

A čo škôlkarov čaká v najbližšom období? Zapoja sa do súťaže SCHO-
OL DANCE 2015, vystúpia pri sadení mája, 
Hry v lese - v spolupráci s agentúrou Alea, 
detská športová olympiáda na školskom 
dvore, vystúpenie detí z príležitosti Dňa 
matiek, Jánske ohne a MDD.

Pre mamičky bol v časopise uverejnený recept na broskyňové rezy, pre 
spoločné hry deti s rodičmi obrázkové sudoku a veľkonočný obrázok na do-
kreslenie. Nechýbala ani výchovná rozprávka, a tiež oznamy a poďakovania.

Tak v jednej malej obci sa vydávajú nielen obecné noviny ale i časopis, 
hoci školský. Právom sa môžeme cítiť ako malá novinárska veľmoc.

Anna Húdoková

S P O M I E N K A
Bol si skromný vo svojom živote,
ale veľký v láske a dobrote.
Za pokojný spánok v modlitbách prosíme
a spomienku v srdci nosíme.

Dňa 5.4.2015 sme si pripome-
nuli 1. výročie, kedy nás navždy 
opustil náš manžel, otec, svokor, 
dedko a pradedko

Jozef Bielich
S úctou a láskou spomína smútiaca rodina.

P O Ď A K O V A N I E
Úprimne ďakujeme všetkým príbuzným, 
priateľom a známym, ktorí na poslednej 
ceste odprevadili našu milovanú mamu, 
starkú a prastarkú

Rozáliu Radošovskú
ktorá nás navždy opustila 5. apríla 2015 vo 
veku 91 rokov.

Smútiaca rodina.

 
V mesiaci apríl 2015 oslávili svoje jubileum títo naši 
spoluobčania:
Ing. Pavel Valúch Klíž 155 50 rokov
Gabriela Tresterová Kl. Hradište 212 60 rokov
Augustín Chrančok Kl. Hradište 40 70 rokov
Mária Benešová Klíž 42 80 rokov
Z najstaršej generácie našich spoluobčanov v mesiaci 
apríl 2015 oslávili svoje narodeniny:
Helena Holáková Kl. Hradište 177 85 rokov
Irena Švecová Kl. Hradište 60 85 rokov
Všetkým oslávencom srdečne blahoželáme a prajeme 
im predovšetkým pevné zdravie, Božie požehnanie 
a spokojnosť v kruhu svojich najbližších.

Redakcia Nového Clusu
a pracovníci obecného úradu

13.4.2015 Tobias Šmalo, rodičia Lýdia a Mário

• • • • •

Rozália Radošovská, rod. Masáreje * 15.5.1923 † 5.4.2015

Peter si začal uvedomovať, že on je tou skalou, na ktorej Pán Ježiš postavil svoju Cirkev. Prvý začal 
hovoriť o vzkriesenom Kristovi.

Vo svetle Ducha Svätého čoskoro nastala ďalšia premena: premena prvých kresťanských 
spoločenstiev. Mnohí v sebe objavili veľké dary Ducha Svätého. Zároveň pochopili, že tie dary 
sú pre dobro blížnych, pre dobro cirkevného spoločenstva, pre dobro Božej veci na zemi. Preto 
sa začali zbavovať egoizmu. Tak postupne vyrastali nové a nové generácie kresťanov všade tam, 
kde prijali svetlo Ducha Svätého.

Duch Svätý pôsobí aj dnes. Aj v nás môže vyvolať premenu. Vo svetle Ducha Svätého do-
kážeme pochopiť druhých aj vtedy, keď majú iné názory. Dokážeme spoločne pracovať a urobiť 
dobré dielo. Dokážeme vytvárať priateľstvá, spoločenstvá, dobré spolužitie.

Dokážeme utrápeným a zdeptaným vrátiť životný elán a optimizmus. Dokážeme oplývať 
dobrými nápadmi, fantáziou, vtipom, vynaliezavosťou. Dokážeme využívať dary Ducha Svätého 
a ich využívať.

Duch Svätý v nás pôsobí podľa toho, ako sa preňho otvoríme, ako sme ochotní s ním spo-
lupracovať. Je to ako so svetelným zdrojom: čím viac elektrickej energie odoberá, tým jasnejšie 
svetlo vydáva. Ak budeme od Ducha Svätého prijímať viac darov, budeme zo seba vyžarovať viac 
dobra, lásky, múdrosti i krásy. Toto vyžarovanie potom budú pociťovať tí, ktorí s nami žijú a pracujú.

V nedeľu 3.mája mladí ľudia našej farnosti prijmú sviatosť birmovania a s ňou dary Ducha 
Svätého. Želáme im a vyprosujeme hojnosť darov Ducha Svätého. A my, ktorí sme boli na birmovke 
pred rokmi, spomeňme si na tú udalosť. Prosme o dary Ducha Svätého, aby sme sa v jeho svetle 
premieňali na nových krásnych ľudí, ktorí budú jeho nositeľmi v dnešnom svete.

Mons. Anton Kováčik, správca farnosti

SVETLO DUCHA SVÄTÉHO (Dokončenie zo str. č. 1)

VEVERIČKA VYŠLA...
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 Tohtoročné Veľkonočné sviatky v obci nám 
ozvláštnili aj obrie kraslice, ktoré zhotovil Marián 
Dobiaš. Jedna z kraslíc bola umiestnená pred 
budovou obecného úradu v Klíži a druhá stála 
nad Lázňou v Klížskom Hradišti. Ozdobené prí-
rodninami a stužkami, kvetmi a ozdobnými kras-
licami umocňovali radosť z prichádzajúcej jari.
 Stráženie Božieho hrobu na Bielu sobotu počas 
Veľkonočných sviatkov je výsadou, ale aj cťou dob-
rovoľných hasičov v našej obci. Táto tradícia trvá 
nepretržite už skoro 90 rokov. Tento rok ale prvý-
krát pri tom asistovali hasičky, aj keď len na chvíľu 
a symbolicky. Dve členky Dobrovoľného hasičského 
zboru z Hornej Vsi spolu s mužským doprovodom 
v novučičkých uniformách totiž pátrali v okrese 
po obciach, kde sa táto tradícia dodržiava. Našich 
hasičov teší, že o nás vedeli a podľa ich slov má stráž 
u nás najvyššiu úroveň z navštívených obcí, v ktorých 
táto tradícia pretrváva. A tých obcí už nie je veľa.

 Členky súboru Plamienok 7.4. zaspievali pri 
veľkonočnej svätej omši a na jej záver zablaho-
želali dôstojnému pánovi dekanovi Antonovi 
Kováčikovi k jeho narodeninám.
 Na 3. riadnom zasadnutí obecného zastupiteľ-
stva, ktoré sa konalo 15.apríla 2015, bol zvolený 
hlavný kontrolór obce. Stal sa ním Mgr. Ivan Antal 
z Topoľčian, ktorý zvíťazil s počtom 5 hlasov spome-
dzi troch kandidátov. Riadneho zasadnutia obecného 
zastupiteľstva sa zúčastnilo všetkých 7 poslancov.

Informácie zozbieral, napísal a zostavil 
Peter Maťašeje

Hradišský cinto-
rín, presnejšie ten, 
ktorý sa používa, je 
na rozdiel od vzorne 
upraveného starého 
cintorína na kon-
ci dediny, už roky 
v  stave katastro-
fálnom. Presnejšie 
jeho okolie. O to te-
raz hlavne ide. Pred-
chádzajúce vedenia 
obce, starostovia 
a poslanecké zbo-
ry ho roky rokúce 
nechali napospas 

osudu. Pred časom 
prišiel niekto s ná-
padom zasypať pre-
liačeninu, ktorá bola 
prirodzenou hrani-
cou používaného 
cintorína s  tým, 
ktorý stál kedysi 
dávno povedľa ne-
ho (ešte stále nám 
to pripomína jediný 
kamenný náhrobný 
kameň). Zasypáva-
nie začalo. Živelne, 
neorganizovane 
a bez dozoru. Pred 
niekoľkými dňami 
sa na dotknutom 
mieste stretli inicia-

tívni občania, vedenie obce i urbárskej spoločnosti. Vyhrotenú situáciu po vyvážaní domového 
odpadu z asanácie starého domu bolo treba riešiť... Z iného dňa pochádza pozitívne zistenie, 
že vedenie obce da-
lo čiastočne očistiť 
priestor za plotom 
na inkriminovanej 
strane. Zatiaľ v šírke 
asi pol metra.

P o h ľ a d o m 
na snímky zhoto-
vené krátko pred 
uzávierkou tohto 
čísla sa môžeme 
presvedčiť, ako do-
tyčné miesto vyzerá 
v jeho spodnej časti. 
Do stále sa zväčšu-
júceho porastu krí-
kov a stromov ľudia 
vyhadzujú z cinto-
rína všetko možné. 
Riešením by bolo 
jedine z daného miesta vyťažiť dreviny, 
vyčistiť ho a cintorín konečne ohradiť. Ná-
sledne sledovaním inkriminovaného miesta 
môžeme docieliť nápravu. Lebo ak to ne-
cháme ako to je, budú nás a našich nebož-
tíkov ukladať nie do zeme, ale do hromady 
odpadu, ktorý bude sprievodným znakom 
nášho (ich) posledného odpočinku. Tak sa 
zamyslime. Kontajnery na odpad sú predsa 
pri cintoríne vždy pristavené.

 Text a foto Peter Maťašeje

ČO SA ZMENILO V OBCI
-  V marci sme zaznamenali, že boli vynovené stoly v kultúrnom dome. Celkom bolo vymenených 

30 nových vrchných dosiek na stoloch.
-  Ešte v mesiaci marec bola na obecnom úrade uskutočnená kompletná rekonštrukcia sociálnych 

zariadení. Práce vykonali firmy Drastav a Hatala.
-  Za pomoci aktivačných pracovníkov bola v mesiaci apríl vymenená zničená časť oplotenia 

na cintoríne v Klíži.
-  V malej sále kultúrneho domu - bývalé kino - aktivační pracovníci asanovali starú omietku zo 

stien a stropu.
Anna Húdoková

VEĽKONOČNÁ VÝZDOBA 
V NAŠOM KOSTOLE

Na dobré veci si človek ľahko zvyká a po čase 
sa stávajú pre neho akoby samozrejmosťou. Aj 
my – farníci – a častí návštevníci nášho kostola 
sme si rýchlo zvykli na jeho nádhernú výzdobu, 
keď ju začal aranžovať Jozef Deviatka. Je už pre 
nás samozrejmosťou vstúpiť do Božieho chrámu 
a kochať sa nádhernou kvetinovou výzdobou 
nielen na sviatky či v nedeľu, ale aj v obyčaj-
ný deň. Tak tomu bolo aj po tieto veľkonočné 
sviatky. Boží hrob bol ako aj po uplynulé roky 
samý kvet. Biele hortenzie, biele hrebíčky a kaly 
v kombinácii so zeleňou umocňovali slávnostnú 
atmosféru Veľkej noci.

Aj náhodní návštevníci nášho kostola sa 
nevedia vynadívať a vynachváliť šikovné ruky, 
ktoré túto krásu vytvorili.

Verím, že aj nebo dokáže oceniť tento prejav 
lásky k Stvoriteľovi a určite nešetrí Božím požehna-
ním, preto prijmi milý Jožko od nás spolufarníkov 
aspoň skromné a úprimné Ď A K U J E M E.

Anna Húdoková

■ Chryzantémy uschli ešte na jeseň. Prečo ich vytiahnuť z kvetináča? 
Prásk ich aj s ním za plot...

■ Na toto sa slová hľadajú ťažko!

Udalo s t i,  Pos t r eh y 
a  Nov ink y  v  sk ra tk e

JE TO ZNAK KULTÚRNOSTI NÁVŠTEVNÍKOV 
HRADIŠSKÉHO CINTORÍNA



Mladšia, ale asi už ani stredná generácia si 
meno Berger v súvislosti s Veľkým Klížom 
a osobitne Klížskym Hradišťom nespája. 

Možno neznalosť súvislosti s históriou relatívne nie tak dávnou spôsobuje skutoč-
nosť ktorá sa javí ako nedostatok. Nedostatok o všeobecnom prehľade ľudí, ktorí 
sa zapísali do histórie obce. Ja osobne si ešte pamätám neprehliadnuteľnú postavu 
urasteného pána s fúzami v typickom klobúku a neodmysliteľných rajtkách. Ako 
deti sme vedeli, že je to učiteľ na dôchodku, ktorý požíval v obci veľkú autoritu. No 
spomienky ešte žijúcich pamätníkov sú oveľa živšie. Jeho niektorí žiaci a žiačky nám 
ostatným môžu túto charizmatickú osobu viac priblížiť. My sme navštívili jeho syna, 
85 –ročného Pavla Bergera, ktorý so svojou rodinou žije v našom hlavnom meste. 
S týmto našim rodákom si povieme niečo o spomínanom pánovi riaditeľovi – jeho 
otcovi, a samozrejme aj o ňom v nasledujúcom rozhovore...

Ako si spomínate na svoje detstvo v Klíž-
skom Hradišti? Tam ste sa aj narodili?

Narodil som sa v Palárikove, v Slovenskom 
Mederi. Moji starí rodičia tam boli učiteľmi a moja 
mama ma tam porodila. Žil som tam tak dva-tri 
roky. Potom som už býval na Hradišti, kde boli 
moji rodičia učiteľmi spolu s manželmi Schot-
tertovými a ešte jednou slobodnou učiteľkou. 
Boli to pre rodičov náročné roky, pretože neboli 
triedy- iba jedna-museli učiť doobeda od 8,oo 
do 12,oo, aj poobede, a otec okrem toho ešte 
vyučoval v tzv. nadstavbovej škole- večernej 
hospodárskej škole, ktorú navštevovali gazdovskí 
chlapci v zimných mesiacoch.

Prezradíte nám niečo o Vašom detstve, 
študentských rokoch a časoch, ktoré ste 
v našej obci prežili?

Chodil som do Ľudovej školy na Hradišti,kde 
ma učila aj mama, aj otec. Keď som mal 10, 11 
rokov, chodil som najskôr dva roky na gymnázium 
do Prievidze a keď otvorili gymnázium v Topoľča-
noch, prestúpil som tam a aj som tam doštudoval. 
Býval som v Topoľčanoch u sestry, ktorá sa tam 
vydala, ale každú sobotu som na bicykli cho-
dil domov, aby som pomohol otcovi a v nedeľu 
večer som sa vracal späť. Mal som najlepšieho 
kamaráta s ktorým som sedel v jednej lavici, aj 
v ľudovej škole, aj na gymnáziu, aj na vysokú 
školu sme sa spolu hlásili, no on šiel nakoniec 
do Košíc. Štúdiá ale prerušil a šiel na vojnu, kde 
mal smrteľnú autonehodu. Volal sa Kredatus.

Čo ste robili vo svojom profesijnom 
živote?

Študoval som viaceré vysoké školy- najprv 
som chodil do Brna na Vysokú školu zemědelskú- 
lesnícku fakultu- som lesný inžinier. Po ukonče-
ní štúdia som na základe umiestenky nastúpil 
na riaditeľstvo štátnych lesov v Krásnohorskom 
Podhradí, ako referent pre neštátne lesy. Mapoval 
som neštátne lesy v okrese Rožňava, zoznámil 
som sa tu s prastarými mapami a prekrásnou 
prírodou, spomeniem napríklad Betliar, Pleši-
vec, Silickú Planinu a juhoslovenský vápencový 
kras a jeho jaskyne. Pritom som si precvičil moju 
takmer zabudnutú maďarčinu. V rokoch 1952-
1954 som bol na vojenskej službe v Brne. Potom 
som nastúpil do zamestnania v projektovej or-
ganizácii Agroprojekt v Nitre, projektovali sme 

vodné stavby-potoky, nádrže,priehrady,...a aby 
som to mohol robiť,prihlásil som sa na Vysokú 
školu poľnohospodársku, na stavebnú fakul-
tu v Nitre odbor vodné stavby a staviteľstvo. 
Neskôr v Bratislave som začal postgraduálne 
študovať odbor vodné stavby na VŠT. V roku 1960 
sa nitriansky a bratislavský kraj zlúčili a ja som 
sa stal vedúcim vodohospodárskeho ateliéru 
v Bratislave. Po roku 1967 som dostal za úlohu 
v Pezinku zmodernizovať vinohradníctvo. Mal 

som tam veľkú projektovú zložku, kde nás bolo 
40. Mali sme na starosti prebudovať Malokarpat-
ské vinohrady na klasických drevených koloch 
na produktívnejšie, na oporných konštrukciách.

Prezradíte čitateľom Nového Clusu aj 
niečo o Vašej rodine?

Bergerovci pochádzali z Tirolska, boli les-
níkmi.Môj starý otec Berger bol tiež lesníkom, 
bol lesný ,,rada,, v čase, keď sa Topoľčianky stali 
letným sídlom prezidenta Masaryka.

Mám tri dcéry, dve sú z prvého manželstva. 
Najmladšia dcéra Beatka učí logopédiu na špe-
ciálnej škole, tu v Bratislave.

Sledovali ste, alebo sledujete nejakým 
spôsobom dianie v kraji z ktorého pochá-
dzate a kde pôsobili Vaši rodičia?

Stále žijem na Hradišti, lebo práve píšem 
svoj životopis. Hoci mám síce 85 rokov, každý 
deň som duchom na Hradišti. Mojím dobrým 
priateľom je pán Peter Kňaze, s ktorým si vždy 
mám čo povedať. Kým mi zdravie slúžilo, chodil 
som na Hradište každý štvrťrok.

Čo prvé Vás napadne, keď niekto spo-
menie Veľký Klíž?

To je pre mňa taký pojem..., premietnu sa mi 
moje mladé roky, každé prázdniny, ktoré som bol 
na Klíži. Všetky hory dookola, Ondrášová, Vrchho-
ra, lesy až na Skýcov a obora, ktorá ho obkolesuje. 
Tiež si spomínam na koňa- Barbanu, mali sme ho 
vyše 20 rokov, pochádzal z Topoľčianok, bol to 
lipican a bol veľmi múdry a inteligentný.

Spomínam si tiež ako ženy prali, aj v zime, 
na Lázni, voda tam nikdy nezamrzla.

Aké máte spomienky na Vašich rodičov?
Od svojich 11 rokov som bol vo svete, okrem 

prázdnin a sviatkov som bol mimo domu.
Doma som mal veľa kamarátov a vždy som 

sa rád vracal domov. Spomínam si na jednu po-
ľovku v Zbúdove, môj otec bol hospodár nášho 
poľovného revíru spolu s Martinom Vargom- ten 
bol gazdom. Stretli sa tam tí najdôležitejší ľudia 
z celého okolia.

Možno by nebolo nezaujímavé priblížiť 
si časy, keď v Klížskom Hradišti pôsobili 
ako učitelia.... Ako sa vyjadrovali o deťoch, 
ktoré učili a vôbec o ľuďoch, ktorí v tých 
časoch v obci žili?

Viem, že mama sa veľmi venovala mladým 
ženám, učila ich ručným prácam, háčkovali, 
vyšívali, trávili spolu celé večery. Okrem toho ich 
učila piecť ,,moderné“ zákusky a nové recepty.

Ako som už spomínal, otec bol hospodárom 
poľovného revíru, okrem toho sme doma chovali 
prasce a iné domáce zvieratá.

Doma sme mali gazdinú Celenku (stará 
mama hore spomínaného Petra Kňazeho), celý 
život bola našou gazdinou. Rodičia boli v škole 
od rána od ôsmej a vracali sa domov o piatej, 
nuž museli sme mať gazdinú, ktorá sa vedela 
postarať o všetko.

Rád si spomínam na môjho kamaráta Paľa 
Sasku, ktorý veľmi pomáhal ľudom pri stavbách 
domov, pri vodárenských a inštalačných prá-
cach. Aj mne veľmi pomohol, keď som zriaďoval 
na Hradišti pekáreň.

Pre mňa pozoruhodnou informáciou 
je skutočnosť, že Váš otec bol vysokým 
vojenským dôstojníkom rakúsko-uhorskej 
armády. Akú mal teda hodnosť? Predpo-
kladám, že sa zúčastnil na udalostiach v I. 
svetovej vojne....

Otec bol mladý vojak, mal iba 16 rokov a voj-
na začala, keď skončil školu. Bol na fronte celé 
štyri roky. Bol najprv v Srbsku, potom v Budapešti 
a aj na ruskom fronte, v horách na podkarpatskej 
Rusi. Zhodou okolností som tieto miesta v Rusku 
navštívil, bol som tam na pracovnej ceste. Otec 
mal staré mapy a v nich zakreslené zákopy. Bol 
to pre mňa jedinečný zážitok.

Máte nejaké hmatateľné pamiatky, kto-
ré ste si uchovali na miesta, kde ste prežili 
svoje detstvo a mladosť?

Všetky pamiatky, hlavne lesnícke, som daro-
val Hradišťanom- poľovníkom do ich novej chaty. 
Boli to trofeje môjho otca a starého otca. Mám 
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■ Pavol Berger vo svojich mladších rokoch.

Rozhovory Petra Maťašeje

(Pokračovanie na str. č. 5)

KAŽDÝ DEŇ SOM DUCHOM 
NA HRADIŠTI



JDS na predstavení v SND
Emília Bielichová, predsedníčka JDS vo Veľ-

kom Klíži zorganizovala pre svojich členov výlet 
do Bratislavy spojený s návštevou divadelného 
predstavenia v Slovenskom národnom divadle 
– muzikálu Franza Lehára Zem úsmevov. Pred-
stavenie sa konalo v predpoludňajších hodi-
nách a do Bratislavy sa dôchodcovia dopravili 
pohodlne vlakom. Naši rodáci potleskom často 
odmieňali výkony umelcov a po predstavení 
sa stretli s účinkujúcou Katarínou Saskovou – 
Ofúkanou, ktorej venovali kyticu kvetov a na-
koniec sa spolu na pamiatku odfotografovali.

ts

MLÁDEŽNÍCKA POKLONA PRI BOŽOM HROBE
Veľkonočné sviatky sú pre Kresťanov symbolom nového života a zároveň sa aj aktívnejšie zúčastňujú na bohoslužobných obradoch.

Na Veľký piatok zostávajú veriaci po obradoch v chráme v tichej adorácii pri Božom hrobe a pokračujú aj na Bielu sobotu.
V našej farnosti prichádzajú mládežníci 

do farského kostola na Bielu sobotu a pri Pá-
novom hrobe rozjímajú o jeho utrpení a smr-
ti. Prichádzajú s pásmom piesní, básní, úvah 
a rozjímaní pod vedením Mgr. Zuzany Dolnej.

Každý, kto sa tejto doslova – slávnosti – zú-
častnil, odchádzal domov s nezabudnuteľným 
zážitkom.

Je iba na škodu, že nie je viac tých, ktorí 
sú obohatení o tento zážitok. Roky sa tejto 
mládežníckej adorácie pravidelne zúčastňujem 
a prítomní sú okrem detí, čestnej stráže pri 
Božom hrobe, spovedajúceho pána dekana 
a niekoľkých náhodných spovedajúcich sa. 
Zúčastňujú sa už iba rodičia mládežníkov.

Na Bielu sobotu je telo nášho Pána uložené 
v hrobe. Je pekné, že mladí ľudia a deti z našej 
farnosti sa mu prišli pokloniť, prejaviť mu úctu 
a vďačnosť za všetko, čo pre nás urobil.

Anna Húdoková

číslo 4/2015 NOVÝ CLUS 5

veľa fotografií, mamine ručné práce. V posledných 
rokoch, ako som na invalidnom dôchodku, píšem 
svoj životopis, usporadúvam fotografie.

Ako vnímate mesačník Nový Clus ?
Občas sa mi dostane do rúk. Na začiatku som 

ho mal predplatený, no potom som to zanedbal. 
Viem, že to bol výborný časopis.

Chceli by ste Hradišťanom a Klížanom 
prostredníctvom novín niečo odkázať?

Žiaľ, z mojej generácie nás už veľa nežije. 
Nemám sa už o Hradišti s kým veľmi porozprávať. 
Teším sa, že máte novú starostku, verím, že bude 
výborná, váži si staré zvyklosti a tradície aj keď je 
z tej mladšej generácie. Držím jej palce.

Ďakujem za rozhovor.  Peter Maťašeje
(Rozhovor s p. Bergerom sprostredkovala  
Bc. Katarína Ofúkaná – Sasková) ■ Manželia Bergerovi v súčasnosti.

KAŽDÝ DEŇ SOM DUCHOM 
NA HRADIŠTI (Dokončenie zo str. č. 4)
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Posledný aprílový víkend patril turistom. V piatok bola tradičná mesačná 
schôdza. Okrem iného sa na nej rozdeľovali členské známky a novým členom 
aj preukazy. Tí, ktorí si objednali turistické tričká si ich tiež mohli prevziať. V so-
botu 25.apríla sa konala tradičná brigáda pri príležitosti Dňa zeme a pomoci 
prírode. Zúčastnilo sa jej 10 členov klubu. Pracovali v troch smeroch. Jedna 

Vydáva Obecný úrad Veľký Klíž, PSČ: 958 45, okres Partizánske, č.t. 038/5429222. Šéfredaktor Peter Maťašeje, 
č.t. 0908 772 326, e-mail: mataseje@bestnet.sk, redakčná rada: Ing. Zuzana Holáková, Ing. Tatiana Sasková, 
Anna Húdoková, Anna Kňazeová. Príspevky do novín prijíma obecný úrad a redakčná rada. Redakcia si 
vyhradzuje právo výberu a úpravy článkov. Schválené obecným zastupiteľstvom dňa 30.11.1995 pod č.9/1995 
v bode 2, písm.f. Tlač Rosart. Registrované Ministerstvom kultúry pod EV 3637/09, IČO: 00311308, ISSN 1339-
2611. Dátum vydania: 30. apríla 2015.

S R D E Č N Á   V Ď A K A !
Slová vďaky patria Gabrielovi Rehákovi, 

ktorý nám umožnil dvojdňové natáčanie našich 
súťažnych tancov v areáli Starého Klíža, ďaku-
jeme za pohostenie pre deti, ako aj ústretovosť 
personálu, ktorý sa o nás postaral. Zároveň 
ďakujeme rodičom: Daniele Gendiarovej za ka-
merovanie, Naďke Bujnovej za fotografovanie, 
Mgr. Eve Kňazeovej za úpravu videí.

Darina Halmová, riad.MŠ

F U T B A L
A-mužstvo

18. kolo OŠK Chynorany - OŠK Veľký Klíž odlo-
žené z dôvodu nepriaznivého počasia. Zápas sa 
odohrá v náhradnom termíne 8. 5. 2015.
19. kolo 12. 4. 2015 FK Veľké Bielice – OŠK 
Veľký Klíž 1 : 2 ( 0 : 1 )
Góly OŠK - Kučera Š., Vaňo
Zostava OŠK: Peciar - Chrenko I., Kučera J., Maťa-
šeje V., Chrenko J., Bielich P., Šesták, Vaňo, Kučera 
Š., Chrenko R., Minár. Striedali: Pavlíček, Šimon, 
Stanko Martin.
Diváci, ktorí prišli na zápas trošku neskôr, videli 
na svetelnej tabuli stav 0:1, kedy sa už v 5. minúte 
po „vysunutí“ domácim obrancom zoči-voči bran-
károvi nemýlil Štefan Kučera. Bol to už jeho siedmy 
presný zásah vo štvrtom jarnom kole. Postupne 
domáci prevzali iniciatívu a boli jednoznačne 
lepším mužstvom. Vypracovali si i niekoľko šancí, 
ktoré však zostali nevyužité. Vždy k tomu chýbalo 
presnejšie zakončenie. Do kabín sme aj so šťastím 
šli s vedením 0:1.
Začiatok druhého polčasu mal rovnaký priebeh 
ako prvé dejstvo z hľadiska prevahy domácich. 
V 52. minúte po rohovom kope reflexívne za-
siahol Peciar a s námahou vytesnal loptu nad 
brvno brány. V 61. minúte mohol zvýšiť na 2:0 
opäť Štefan Kučera, ale nespracoval loptu v po-
kutovom území. Pykali sme v 67. minúte, kedy 
sa technickou strelou presadil Beňuška - 1:1. Hra 
sa postupne vyrovnala a obe mužstvá sa snažili 
strhnúť víťazstvo na svoju stranu. Čo sa nám v 76. 
minúte ešte nepodarilo, o minútu neskôr už vyšlo. 
Štefan Kučera našiel z ľavej strany osamoteného 
Vaňa, ktorý z prvej zavesil pod brvno - 1:2. V závere 
vrhli domáci všetky sily do útoku, vyrovnať sa im 
však nepodarilo.
20. kolo 19. 4. 2015 OŠK Veľký Klíž – TJ Baník 
Sebedražie 3 : 0 ( 1 : 0 )
Góly OŠK - Kučera Š. 2, Šesták (11m)
Zostava OŠK: Peciar - Chrenko I., Stanko Martin, 
Maťašeje V. , Chrenko J., Bielich P., Šesták, Vaňo, 
Kučera Š., Chrenko R., Minár. Striedali : Pavlíček, 
Šimon, Kučera J.

V ďalšom domácom zápase sme chceli potvrdiť 
získané tri body z ihriska Veľkých Bielic. V prvom 
polčase sa hralo prevažne medzi šestnástkami, 
s minimom šancí na oboch stranách. Za spo-
menutie stoja dve nebezpečné strely, po jednej 
na oboch stranách, ktorým chýbalo pár decimet-
rov. V 33. minúte sa krásne „preštrikoval“ cez troch 
hráčov Šesták, avšak loptu zoči-voči brankárovi 
poslal priamo do jeho náručia. Do vedenia sme 
šli premenenou penaltou toho istého hráča v 39. 
minúte – 1 : 0. V 42. minúte sa naštrbili naše plány 
na víťazstvo, kedy útočníka hostí smerujúceho 
na našu bránu stiahol Róbert Chrenko a rozhodca 
nemohol ukázať nič iné ako červenú kartu.
Opak bol však pravdou. Toto vylúčenie nám akoby 
pomohlo a v 49. minúte po vyhratom šprintérskom 
súboji a typickej „kľučke“ na brankára zvyšoval 
skóre Štefan Kučera - 2 : 0. Neskôr sme ešte pridali 
tretí gól opäť zásluhou Štefana Kučeru a zakni-
hovali jednoznačné víťazstvo.

MaS

DORAST
18. kolo 5.4. voľno pre nepárny počet družstiev 
v súťaži.
19. kolo 11.4. Veľké Bielice- V. Klíž 5:2 (2:2) 
góly OŠK - Beliansky S.- 2.
V oslabenej zostave sme v silnom vetre nastúpili 
s úmyslom hlavne dobre brániť a vyrážať do rých-
lych protiútokov. To sa nám aj darilo. Viedli sme 
0:1 aj 1:2. Domáci rozhodli o svojom víťazstve za 7 
minút. Medzi 61. a 68. minútou sme inkasovali tri 
góly a zostali sme bez bodov.
20. kolo 19.4. V. Klíž- Sebedražie 1:5 (1:2) gól 
OŠK - Varga A.
Domáci zápas sme nezvládli. Inkasovali sme 
po hrubých individuálnych chybách. Polčas sme 
prehrali o gól. V druhom polčase sme mali náznaky 
šancí, no góly strieľali hostia. Po odohratých 19-tich 
zápasoch sme na predposlednom 14.mieste.

MiS

Žiaci
12.kolo Veľký Klíž – Bošany 6:0 (3:0) góly Š.Stan-
ko -4, R.Omelka, N.Fiksel
13. kolo Nedanovce – Veľký Klíž 0:1 (0:0) gól 
– M. Néč

- pm -

INZERÁT
Predám vlečku – klanicak za traktor, náhradné 
koleso a motorovú pílu STIHL 28. Tel. číslo 
0915 843 571.

POZVÁNKY
Starostka obce a poslanci obecného 
zastupiteľstva Vás srdečne pozývajú 
na Slávnosť pri príležitosti 70. výročia 
oslobodenia obce a skončenia II. svetovej 
vojny dňa 7.mája 2015 o 18,oo hod. pred 
Obecným úradom vo Veľkom Klíži.

• • • • • • • • • • • • • • •
Kultúrna komisia pri obecnom zastupiteľ-
stve vo Veľkom Klíži pripravuje oslavy Dňa 
matiek dňa 17.mája 2015. Podujatie sa 
uskutoční v kultúrnom dome o 15.oo hod.

• • • • • • • • • • • • • • •
KST Ostrá Veľký Klíž a redakcia mesačníka 
Nový Clus pozývajú na tradičné a zároveň 
najvýznamnejšie turistické podujatie

PO STOPÁCH KLÍŽSKEHO 
OPÁTSTVA

Už XIX. ročník sa uskutoční v nedeľu 24.mája 
2015. Zraz účastníkov je tradične na námestí 
pred KD o 10.hod.

skupinka sa zamerala na Vrch Horu a Michalov 
Vrch. Zbierali sa odpadky a vystrihal sa chodník. 
Druhá skupinka pracovala v Jalšove. Túto lokalitu 
čistila od odpadkov a vyčistila posedenie. Praco-
valo sa aj v smere Brodzany po modrej značke 
–previedlo sa vystrihanie chodníka od družstva 
ku Vriesinej.

Slnečná nedeľa 26.apríla patrila pochodu 
na Veľký Vracov. Zúčastnilo sa ho 25 turistiek 
a turistov. Okrem domácich z V.Klíža a Ješkovej 
Vsi vítal predseda klubu aj troch jednotlivcov 
z Partizánskeho, Nedanoviec a Piešťan. Krátko 
po 10-tej hodine sa všetci vybrali klasickým chod-
níkom  po modrej značke na Vrch Horu. Po krát-
kom oddychu sa cez Veľkú Slopňu celá skupina 
postupne presunula na Veľký Vracov. Tradičnú 
spoločnú fotografiu, občerstvenie a pohodovú 
jarnú náladu tentoraz ozvláštnilo aj položenie 
kytice kvetov ku hrobu neznámeho vojaka pod 
vracovskými skalami.

Text a foto Peter Maťašeje

VÍKEND  S  KST  OSTRÁ


